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معاون امور جنگل های سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
با بیان اینکه بســیاری از گونه ها در کشور کمیاب و نادر و 
یا در حال انقراض هستند، اظهار کرد: خشکسالی پی درپی، 
آفات برگ خوار و جوانه خوار که در جنگل های زاگرس وجود 
دارند، موجب اســترس های محیطی و جانوری می شوند و 
درختان و بلوط  ها را دچار زوال می کنند.نقی شــعبانیان در 
گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه بسیاری از گونه ها در کشور 
ما همچون شمشاد، گردو، شاه بلوط و بادام جزو گونه های 
کمیاب، نادر و یا در حال انقراض هستند و احتمال نابودی 
آن ها وجود دارد، اظهار کــرد: طبق ماده یک قانون حفظ 
ذخایر ژنتیکی، برداشت این گونه ها ممنوع است. سیاست 
و نوع فعالیــت ما نیز به این گونه اســت که در چارچوب 
ذخیره گاه ژنتیکی، طرح حفاظتی خاصی برای آن ها آماده 
کنیم که این برنامه ها در برخی مناطق نیز اجرا شده است.

وی افــزود: حفاظــت از ایــن گونه ها در قالــب یک طرح 
حفاظتی و به صورت یک بانک ژن در دستور کار قرار گرفته 
است. ذخیره سازی به صورت »بانک ژن« به معنای ذخیره 
بذر و یا کاشــت نهال در منطقــه ای تحت عنوان بانک ژن 
است.به گفته معاون امور جنگل های سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری امروزه مسائلی همچون ریزگردها و خشکسالی 
پی در پی مورد اهمیت قرار قرار گرفته اســت که شاید ۲۰ 
سال گذشــته مورد توجه قرار نمی گرفت. گونه های بلوط 
اصلا جزو ذخیره گاه هــای ما نبودند و گونه های دیگری در 

این ذخیره گاه بودند. 
ریزگردها با نشســتن روی برگ ها بــه لحاظ فیزیولوژیکی 
به گیاهان اســترس وارد و به لحاظ تنفس و فتوســنتز به 
گیاهان آســیب وارد می کنند.وی ادامه داد: طبق مطالعات 
انجام شده خشکسالی پی درپی، آفات برگ خوار و جوانه خوار 

که در جنگل های زاگرس وجود دارند، برای گیاهان استرس 
ایجاد می کنند. تمام این عوامل موجب ایجاد استرس های 
محیطی و جانوری می شــوند و درختان و بلوط  ها را دچار 

زوال می کنند.
شعبانیان با بیان اینکه برای نجات گونه ها در بلندمدت باید 
تعادل اکولوژیک را بازگردانیم،دربــاره علل نابودی تعادل 
اکولوژیک اظهار کرد: علاوه بر مسائل خشکسالی که انسان 
کمتر در آن نقش دارد، مواردی همچون بهره برداری بی رویه 
و بهره برداری غلط در به هم ریختن تعادل اکولوژیک نقش 
زیادی دارند.وی با اشــاره به اینکه در ایجاد عدم تعادل دو 

بحث بهره برداری بی رویــه و بهره برداری غلط وجود دارد، 
گفت: در زاگرس مســائلی همچون »کشــت زیراشکوب«، 
قطع سرشــاخه های درختان، بهره برداری برای تالیف دام و 
وجود دام های زیاد در عرصه طبیعی موجب به هم ریختگی 
تعادل اکولوژیک در زاگرس می شود.معاون امور جنگل هاس 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری افزود: در کوتاه مدت با 
روش هایی همچون سم پاشی با ســموم بیولوژیک با آفات 
مبارزه می کنیم و عمدتا هم توصیه بر کنترل بیولوژیک است 
که عمدتا از باکتری ها و یا عصاره گیاهان تشکیل می شوند. 
شیوه دیگر استفاده از دشمنان طبیعی آفات است.وی ادامه 

داد: در حال حاضر مبارزه ها با استفاده از عصاره باکتری ها 
انجام می شود که این کار باید اصولی صورت گیرد تا آسیبی 
به طبیعت وارد نشود. نباید این تصور را داشته باشیم مبارزه 
بیولوژیک، خالی از آسیب است. سم پاشی ها باید با دقت و 
همراه با مطالعات اولیه انجام شــود تا بر حشرات و گیاهان 

تاثیرات جانبی نداشته باشد.
شــعبانیان با بیان اینکه در بسیاری مواقع سموم بیولوژیک 
بی خطر عنوان می شوند،تصریح کرد: این سموم نیز می توانند 
جهش های ژنتیکی ایجاد کنند علاوه بر آن کاهش مقاومت 
گونه های گیاهی و نابودی بســیاری از حشــرات را موجب 
شــوند البته مطالعات علمی باید درباره همه این موضوع ها 
انجام شــود. وی افزود: در برنامه های بلندمدت نیز باید در 
زمینه ایجاد تعادل اکولوژیک و اصلاح اکوسیستم جنگل ها 
تلاش کنیم. اگر اکوسیســتم جنگل های زاگرس به تعادل 
اولیه دســت یابد، مشــکل زوال گونه هــا از بین می رود و 
آن ها نجات می یابند.معاون امور جنگل های سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری در پاســخ به سوال ایسنا که آیا گرد و 
غبار در گرده افشــانی گیاهان تاثیر منفی دارد یا نه؟اظهار 
کرد:درختان با گرد و غبار ضعیف و دچار استرس و تغییرات 

فیزیولوژیکی می شوند. 
گــرد و غبــار تولید گرده، تولید گل و بخــش نر و مادگی 
گیاهان را دچار مشــکل می کند.شعبانیان در پایان با اشاره 
به اینکه بلوط ها هر ســال بذردهی ندارند و این فرایند هر 
چهارسال اتفاق می افتد، تصریح کرد: در سال هایی که گرد 
و غبار زیاد اســت و سال بذردهی بلوط ها باشد سال آینده 
بذر خوبی نخواهیم داشت و گرد و غبار در کیفیت و کمیت 
بذر تاثیر خواهد گذاشت. درنتیجه این بذرهای خاک خورده 

نهال خوبی هم نخواهد داد.

امضای تفاهم نامه همکاری دانشگاه شهرکرد خشکسالیچهبلاییبرسرجنگلهایزاگرسمیآورد؟
و پارک علم و فناوری استان چهارمحال و بختیاری

گروه شهرستانها - مهری کرفسی دهکردی: تفاهم نامه همکاری دانشگاه 
شهرکرد و پارک علم و فناوری استان  چهارمحال و بختیاری با موضوع گسترش 
همکاری در زمینه فعالیت های آموزشــی، پژوهشی و فناوری، استفاده بهینه از 
امکانات و توانایی های یکدیگر در جهت استقرار ارتباط سازمان یافته بین دانشگاه 
و پارک به منظور برطرف نمودن نیاز های علمی و اجرایی متقابل، با حضور دکتر 
احمد کیوانی معاون پژوهش و فناوری دانشگاه و دکتر سید حسن نوربخش مدیر 
گروه کارآفرینی، ارتباط با صنعت و جامعه توســط دکتر یاسر پیرعلی سرپرست 
دانشگاه شهرکرد و دکتر اسماعیل پیر علی رئیس پارک علم و فناوری استان به 

امضا رسید.
دکتر یاســر پیرعلی سرپرست دانشگاه شهرکرد گفت: شعار تولید، دانش بنیان، 
اشــتغال آفرین که توســط مقام معظم رهبری تعیین شــده است، برای مراکز 
آموزشی و پژوهشی از جمله دانشگاه ها ایجاد تکلیف می کند که بیش از گذشته 
در این مسیر حرکت کنند و توقع تحقق شعار سال بیش از سایر مراکز، متوجه 
دانشگاه ها، مراکز علمی، پژوهشــی و فناوری است.سرپرست دانشگاه شهرکرد 
ادامه داد: باید تلاش کنیم که در پایان امســال نســبت به سال های گذشته در 
مباحث تولید و اشــتغال دانش بنیان عملکرد خوب و قوی تری داشــته باشیم.

دکتر یاسر پیرعلی با اشاره به اینکه استان چهارمحال و بختیاری از آمار بیکاری 
بالایی برخوردار است، افزود: باید با هم افزایی و استفاده از ظرفیت های دانشگاه 
و پارک علم و فناوری، منسجم تر و قوی تر عمل کنیم تا منجر به ایجاد اشتغال 
شــود چراکه انتظار ایجاد شــغل و راه اندازی کسب و کار برای جوانان بیشتر از 
سایر ارگان ها متوجه دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی است.سرپرست دانشگاه 
شــهرکرد گفت: 4۰ درصد بیکاران را فارغ التحصیلان دانشــگاهی تشکیل می 
دهند که باید همت مضاعفی به خرج دهیم تا فارغ التحصیلان دانشگاه به سمت 
فناوری، نوآوری و کارآفرینی حرکت کنند و بدون کســب مهارت از دانشگاه ها 
فارغ التحصیل نشــوند.دکتر یاســر پیرعلی افزود: همه ما باید با کار جهادی به 
سمت اشتغال آفرینی برای جوانان پیش برویم و از ظرفیت فناوری استان برای 
تحقق هرچه بیشــتر شعار سال استفاده کنیم.رئیس پارک علم و فناوری استان 
نیز در این نشســت گفــت: با توجه به اهمیت فناوری در حــوزه وزارت علوم و 
شکل گیری تشــکیلات جدید در این راستا، انتظار می رود ارتباط پارک علم و 
فناوری با دانشــگاه، بیشتر و تنگاتنگ تر شود تا خروجی بیشتری داشته باشند.

دکتر اســماعیل پیرعلی افزود: حوزه معاونت پژوهشی در تحقق این اهداف در 
دانشــگاه ها نقش بیشتر و موثرتری دارد و امیدواریم با همکاری بیش از پیش با 
معاونت پژوهش و فناوری دانشگاه بتوانیم از ظرفیت های موجود به ویژه ظرفیت 
دانشــجویی و نیروی انسانی دانشگاه ها حداکثر بهره را ببریم.رئیس پارک علم و 
فناوری اســتان با بیان اینکه نباید از انجام کار فرهنگی نیز غافل شــویم افزود: 
کارکردن روی ذهنیت دانشــجویان که به ســمت کارهای پژوهشــی، فناورانه 
و اشــتغال آفرین حرکت کنند تا منجر به ایجاد کســب و کار و درآمد شــود، 
ضروریست و همین ذهنیت باید در اساتید هم شکل گیرد و فرهنگ سازی شود 
تا دانشــجویان تحصیلات تکمیلی با ایــده و در جهت رفع نیاز جامعه و صنعت 
پایان نامه بنویســند.تبیین و تدوین حوزه های پژوهشی مشترک بین دانشگاه 
و شرکت های مســتقر در پارک و اجرای پروژه های میان رشته ای جهت تولید 
دانش، توسعه دانش فنی و نوآوری، استفاده از امکانات یکدیگر از قبیل توان های 
فکری، تجربی، آموزشی، آزمایشگاهی، کارگاهی، کتابخانه ای، ارتباط بین المللی 
و فضای فیزیکی مطابق با مقررات طرفین، ایجاد زمینه معرفی پارک و دانشگاه 
به مخاطبین یکدیگر، فراهم نمودن بسترهای مناسب برای فعالیت های پژوهشی 
و فناوری در راســتای نیازهای تحقیقاتــی و حمایت های مادی و معنوی از آن، 
تعریف و انجام اولویت های پژوهشی و فناوری مشترک، ارائه برنامه توسعه فناوری 
و مشــاوره علمی و پژوهشــی جهت پروژه های مطالعاتی و پژوهشی مشاوره در 
زمینه شناسایی و تعریف نیازهای پژوهشی و فناوری و تعریف و انجام اولویت های 
پژوهشی و فناوری مشترک از مهمترین مفاد این تفاهم نامه است.گفتنی است، 
مدت این تفاهم نامه ۲ سال است که پس از پایان در صورت توافق طرفین قابل 

تمدید است.

۵۰ درصد واحدهای صنعتی
 استان کهگیلویه و بویراحمد غیرفعال هستند

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان کهگیلویه و بویراحمد گفت: هم 
اکنون ۵۰ درصد واحدهای صنعتی استان کهگیلویه و بویراحمد غیر فعال هستند 
که باید با اندیشیدن تدابیر لازم این واحدها جهت رشد اقتصادی، ایجاد اشتغال، 
افزایش تولید و صادرات فعال شوند.علی شهابی نسب در دومین نشست شورای 
برنامه ریزی اســتان افزود: رشد اقتصادی ۹.۰۷ درصدی برای استان کهگیلویه و 
بویراحمد در ســال ۱4۰۱ پیش بینی شده که الزامات و منابعی در این خصوص 
پیش بینی شــده است و ان شاءالله همه مدیران و دستگاه ها باید برای تحقق این 
مســئله مهم پای کار بیایند.وی اظهارکرد: در ســال ۱۳۹۹ نرخ بیکاری استان 
کهگیلویــه و بویراحمد ۱۰.۹ درصد بوده که در ســال ۱4۰۰ این میزان به ۹.۱ 
درصد رسیده اســت و امیدواریم روزی برسد که در استان بیکار نداشته باشیم.

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان 
کرد: طی ســال ۱4۰۱ قرار است ضریب جینی اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
حدود 4۰ درصد است به صورت ۳۵ درصد برسد.شهابی نسب تصریح کرد: تولید 
ناخالص داخلی) جی دی پی( اســتان کهگیلویه و بویراحمد بدون لحاظ کردن 
نفت نیم درصد و با در نظر گرفتن نفت یک و نیم درصد است.وی ادامه داد: در 
این اســتان ضعف زیرساخت های ارتباطی داریم و توزیع متوازن جمعیت وجود 
دارد به طوری که شهر یاسوج مرکز استان از مهاجرپذیرترین شهر کشور است اما 
برخی نقاط دیگر اســتان مهاجر فرست هستند.رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: یکی از مشکلات دیگر این استان 
بالا بودن مصارف نسبت به منابع بانکی که باید منابع بانکی استان تقویت شود.

شهابی نسب تاکید کرد: هم اکنون ۵۰ درصد واحدهای صنعتی استان کهگیلویه 
و بویراحمد غیر فعال هستند که باید با اندیشیدن تدابیر لازم این واحدها جهت 
رشد اقتصادی، ایجاد اشتغال، افزایش تولید و صادرات فعال شوند.وی بیان کرد: 
بزرگترین معدن گچ در اســتان کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد اما متاســفانه 
کارخانه گچ نداریم.سید علی معتمدی پور، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
کهگیلویه و بویراحمد نیز در این نشست گفت کل تسهیلات بانکی پرداخت شده 
در اســتان کهگیلویه و بویراحمد برابر جمعیت استان است در حالیکه بیکاری و 
افراد جویای کار در حد سالهای قبل وجود دارد.وی افزود: با این وجود هنوز تولید 
به اندازه نیاز مردم استان نشده است و این تولیدات منجر به صادراتی نشده اند.به 
گزارش ایسنا، معتمدی پور اظهارکرد: ۱۵.۲هکتار گلخانه گل رز و گل تزئینی در 

سطح استان کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد که قابلیت صادرات دارند.

شناسایی ۱۵۳ واحد راکد در سمنان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان سمنان با اشاره به پروژه فعال سازی 
طرفیت های تولید، گفت: امســال، احیای ۶4 واحد راکد و غیرفعال مســتقر در 

شهرک ها و نواحی صنعتی استان در دستور کار است.
محمدرضا باقری در نشست کارگروه نهضت احیا  افزود: جلسات احیای واحدهای 
راکد در اســتان به ریاست استاندار سمنان به طور منظم طی هشت ماه گذشته 
برگزار شــده و مصوبات جلسات پیگیری می شود.وی با اشاره به آخرین وضعیت 
واحدهای غیرفعال و نیمه فعال در شــرکت های صنعتی این استان تصریح کرد: 
۱۵۳ واحد راکد در شــهرک ها و نواحی صنعتی اســتان سمنان شناسایی شده 
است.مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی استان ســمنان تصریح کرد: در 
نشست کارگروه نهضت احیا مسائل و مشــکلات ۱۰ واحد تولیدی راکد و پنج 
فعال با کمتر از ظرفیت تولید در شهرک ها و نواحی صنعتی استان مورد بررسی 
قرار می گیرد.وی اضافه کرد: جانشینی سرمایه گذار، تزریق نقدینگی و سرمایه در 
گردش، کمک به تأمین مواد اولیه و جذب شریک و سرمایه گذار جدید از جمله 
راهکارهایی است که در رسیدگی به مسائل واحدهای مشکل دار و راکد و احیاء 

آن ها مورد بررسی قرار می گیرد.

اخبار کوتاه

مســیر ایــلام – مهران با تــردد میلیونی در ایــام اربعین 
سالهاســت چشم انتظار تکمیل روند چهاربانده کردن خود 
اســت، محوری ۸۲کیلومتری که ۶۰ کیلومتر آن تکمیل 
شده اســت.لطفا آهســته رانندگی کنید، جاده در دست 
تعمیر اســت. این حکایت علایم نصب شده سال های اخیر 
بر حاشــیه محور ایلام به مهران است، مسیری که شلوغی 
و تــردد میلیونی زائران در ایام اربعین، مســئولان را بر آن 
داشــت تا در ســال ۹۲ کلنگ چهار بانده کردن این محور 

را اجرایی کنند.

بهــادری مدیرکل وقت راه و شهرســازی ایلام مدت زمان 
پایان این پروژه را ۲ ساله و بودجه آن را ۳۰ میلیارد تومان 
عنوان می کند.اما گویا قرار نیســت این پژوه ۸۲ کیلومتری 
افتتاح کامل را به خود ببیند. هر بار که مدیران کشــوری و 
استانی از آن بازدید می کردند هریک از بهره برداری کامل 
آن در ســال آینده خبر می دادند، موضوعی نه تنها محقق 
نشد بلکه روند کند راه سازی در این سالیان باعث مسدود 
شدن این محور و بروز تصادفاتی نیز شد.امروز، اما بیش ۸ 
سال از کلنگ زنی یکی از مهمترین مسیر های تردد زائران 

عتبات عالیات در کشــورمی گذرد، پروژه ای که این روز ها 
در حالی قرن جدید را به خود می بیند که همچنان زخمی 
از تیغ ماشــین های راه سازی است.در این گزارش به سراغ 
مســئولان رفتیم تا آخرین وضعیــت محور ایلام به مهران 

پیگیری کنیم.
احمد یکی از رانندگان ترانزیتی که بیش از ۱۰ سال است 
در این محور تردد می کند می گوید: این مسیر گنجایش و 
تردد وســایل نقلیه ایام اربعین را ندارد و در فاصله یک ماه 
قبل و بعد از اربعین مملو از تردد می شود و همین امر باعث 
می شود تا کار ما نیز با کندی و تعطیلی مواجه شود.رضایی 
از ساکنان بخش صالح آباد شهرستان مهران نیز گفت: هر 
چند وضعیت جاده ها نسبت به قبل بهتر شده، اما کم عرض 
بودن این مســیر و وجود پیچ های خطرناک باعث شده تا 

برخی از مسافران هرگز به مقصد نرسند.
کهزادی ریس پلیس راه استان گفت: این محور روزانه شاهد 
تردد 4۰۰ کامیون کالای صادراتی است و از طرفی نیز ۱۵ 
درصد تصادفات کل استان ایلام در این مسیر رخ می دهد.
رئیس پلیس راه اســتان گفت: ۹۷ درصد جاده های استان 
غیر مجزا هســتند به همین دلیل عمده ســوانح عمدتا به 
صــورت رخ به رخ اتفاق افتاده که ناشــی از دوطرفه بودن 
جاده ها اســت.معاون فنی اجرایی راه شهرســازی استان با 
تشــریح آخرین وضعیت محور ایلام به مهران گفت:درحال 
حاضــر ۶۰ کیلومتر از این محور چهار بانده به بهره برداری 
رسیده و کار راه ســازی در ۲۲ کیلومتر باقی مانده نیر در 
حال انجام است.دوســتی نیا ادامه داد: عمده مشکلات این 
طرح مربوط به تونل های شماره ی یک، دو و پل های محدود 
تنگه کنجان چم می شــد که به دلیل شرایط جغرافیایی و 

مــوارد بودجه ای بــا روند کندی مواجه بــود.او  گفت: هم 
اکنون  کار راه ســازی در این محور در ســه بخش شامل 
قطعــه یک با ۷۰ درصد، قطعه دوم بــا ۸۵ درصد و قطعه 
سوم با ۷۰ پیشرفت در حال انجام است.معاون فنی اجرایی 
راه شهرسازی اســتان گفت: اتمام این طرح نیارمند 4۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار اســت، این هزینه شــامل چهار بانده 
کردن، نصب نیوجرسی، گارد ریل و اعلائم هشداری است.

هژبــری معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار ایلام نیز 
تکمیل طرح چهار خطه کردن مســیر ایــلام به مهران را 
اولویت تخصیص اعتبارات ملی و اســتانی دانست و گفت: 
امسال ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار در اختیار حوزه راه سازی 
اســتان قرار گرفته و در ســفر اخیر رئیس جمهور به ایلام 
نیز ۱۱۶ میلیارد تومان اعتبار به این پروژه اختصاص یافته 
اســت.او افزود: پیش بینی می شود در صورت تخصیص به 
موقع اعتبــارات عملیات اجرایی طــرح چهار خطه کردن 

مسیر ایلام به مهران در سال جاری به اتمام برسد.
جعفری از پیمانکاران گفت: عدم اختصاص بودجه در موعد 
مقرر از دلایل کنــدی این پروژه اســت، پیمانکاران تمام 
هزینه های طرح را از ســرمایه در گردش خود و به نرخ روز 
خریداری می کنند و اگــر بودجه در موعد مقرر اختصاص 
نیابد، نباید انتظار تحویل پروژه در موعد مقرر را داشــت.به 
هرحال آنچه که مهم اســت این است که بنا بر پیش بینی 
مســئولان امســال بیش از ۵ میلیون نفر در یام اربعین از 
محــور ایلام به مهران تردد می کنند و این موضوع ضرورت 
بهره برداری کامل از این مســیر را دو چندان می کند.حالا 
باید منتظر ماند و دید که آیا این بار وعده ی مســئولان به 

حقیقت می پیوندد یا تاریخ دوباره تکرار می شود.

بیش از ۹۰۰ پروژه نیمه تمام در خراســان شــمالی وجود 
دارد کــه با توجه به عدم کلنگ زنی پروژه جدید توســط 
دولت در سفرهای استانی، مردم امید زیادی به تکمیل این 
پروژه ها در دولت سیزدهم دارند.به گزارش مهر، با گذشت 
حدود ۹ ماه از عمر دولت سیزدهم، حضور وزرا در خراسان 
شمالی کمرنگ بوده و این مسئله باعث شده مردم از دولت 
گله هایی داشته باشــند.با این حال طبق شنیده ها بناست 
رئیس جمهور اواخــر خرداد تا اوایل تیر ماه به خراســان 
شمالی سفر کند و اینک مردم استان منتظر ایجاد تحولات 
هستند.حجت الاسلام رئیسی در اظهارات خود بارها تاکید 
داشــته که دولت قصد کلنگ زنی پــروژه جدیدی ندارد و 
بناست ابتدا پروژه های نیمه کاره به اتمام برسد؛ موضوعی که 
قطعاً برای خراسان شمالی امری مفید خواهد بود و اجرای 

کامل آن می تواند باعث تحول در بخش های مختلف شود.
حسن پارسی پور، رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خراسان شمالی در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: بیش 
از ۹۰۰ پروژه نیمه تمام در خراسان شمالی وجود دارد.وی 
با اشاره به اینکه تکمیل این پروژه ها بیش از ۷ هزار میلیارد 
تومان اعتبار نیاز دارد، بیان کرد: برای ســال جاری ۲ هزار 
میلیارد تومان برای صندوق عدالت و پیشــرفت استان در 
نظر گرفته شده است.وی تصریح کرد: ۲ هزار میلیارد تومان 

نیز اعتبار تملک دارایی به استان ارائه شده است.
تقی صادقی، مدیرکل فرهنگ و ارشــاد خراســان شمالی 
نیــز در خصوص پروژه های نیمه تمام این اداره به خبرنگار 
مهر اظهار کردگفت: اتمــام پروژه های نیمه تمام اداره کل 
ارشاد خراسان شــمالی بیش از ۲۲۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیــاز دارد.وی افزود: اعتبار مورد نیاز برای مجتمع فرهنگی 
بجنورد ۱۲۰ میلیارد تومان است.صادقی گفت: هم اکنون 
۲ مجتمع فرهنگــی و هنری فاروج با هزار و ۵۰ متر مربع 
زیربنا و بجنورد با گستره ۱۲ هزار و ۶۵۰ مترمربع که دارای 
سالن های مختلف از جمله نمایش، کتابخانه و بخش اداری 
اســت به ترتیب ۸۰ و ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارند.

مدیرکل ارشاد خراسان شــمالی خاطرنشان کرد: مجتمع 
فرهنگــی و هنری جاجرم با ۲ هزار و ۲۰۰ متر مربع زیربنا 
و فاز نخست کتابخانه مانه و سملقان همزمان با سفر رئیس 

جمهور به استان بهره برداری خواهند شد.
اگر تا ســال آینده پروژه سیمان ســمنگان به بهره برداری 
نرسد، که با توجه به شرایط قطعاً به نتیجه نخواهد رسید، 
این پروژه ۲۰ ساله خواهد شد. سیمان سمنگان سال ۱۳۸۲ 
کلنگ زنی شد اما پس از ۱۵ سال و در سال ۱۳۹۷، پروژه 
فاقد ارزش اقتصادی عنوان شد.پروژه سیمان سمنگان آنقدر 
وارد کش و قوس شده است که نمی توان به راحتی مشخص 

کرد که پایان پروژه چیست.
بلاتکلیفی این پروژه مهم در ســفر پیشین حجت الاسلام 
رئیسی به خراسان شــمالی در قامت رئیس قوه قضائیه از 
سوی فعالان دانشجویی به وی منتقل شد. رئیسی در پاسخ 
بیان کرد: زمانی که در آستان قدس مشغول بودم اتمام این 
پروژه را در دست بررسی قرار دادیم، اکنون نیز پیگیر اجرا 
و اتمام این پروژه خواهیم شــد.اما اکنون همچنان سیمان 
سمنگان بدون متولی رها شده و مشخص نیست دولت چه 

زمانی این خواسته مردم را پاسخ خواهد داد.
راه آهن از دیگر کمبودهای خراســان شــمالی اســت که 
دولت هــای مختلــف بارها وعده پیگیــری و احداث آن را 
داده اند. راه آهن گرگان - بجنورد - مشــهد توســط یک 
رئیس جمهــور، یک رئیس مجلــس و ۲ وزیر کلنگ زنی 
شده است اما نه تنها به بهره برداری نرسیده بلکه پیشرفتی 
نیز نداشته اســت.این پروژه ریلی نخستین بار سال ۱۳۸۸ 
با حضور رئیس مجلس شــورای اســلامی و وزیر وقت راه 
و شهرسازی کلنگ زنی شــد اما به مرحله اجرا نرسید؛ در 
مهر ماه چهار ســال بعد و در سفر رهبر انقلاب به خراسان 
شــمالی و با دستور ویژه معظم له، دولت ۱44 میلیون یورو 
برای اجرای این پروژه به پیمانکار )آستان قدس( اختصاص 
داد تا راه آهن شــمال شرق وارد فاز اجرایی شود.مدتی بعد 
دولت دهم در نشستی تأمین منابع اجرایی پروژه را مصوب 

کــرد اما بازهم این خط ریلی وارد فاز اجرا نشــد و با روی 
کار آمدن دولت یازدهم وزیر نیرو خواســتار لغو این مصوبه 
شد.علی لاریجانی نیز در سفر خود به خراسان شمالی وعده 
پیگیری و اجرای این پروژه را داد اما باز هم هیچ خبری از 
اجرای وعده نشد. اینک مردم از دولت مردمی انتظار دارند 
تا صدای سوت قطار را در خراسان شمالی به صدا در آورد.

کلنگ بزرگترین سالن ورزشــی خراسان شمالی سال ۸۸ 
بر زمین خورد اما حدود ۱۳ ســال از آن رویداد گذشته و 
همچنان مردم از این پروژه بی نصیب هستند.پروژه مذکور 
تنها ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و خبری از بودجه 
برای تکمیل آن نیســت؛ بودجه ای کــه باید چند ده برابر 
سال ۸۸ تخصیص یابد تا مردم بتوانند از این فضای ورزشی 
استفاده کنند.در مجموع حدود ۹۰ پروژه نیمه تمام ورزشی 
در خراسان شمالی وجود دارد که افتتاح نیمی از آن ها نیز 
می تواند سرانه های ورزشی استان را تا حد بالایی رشد دهد.
محــور چهار خطه بجنورد - جنگل گلســتان بخشــی از 
محور سراســری بهشهر – گرگان– مشهد است. این محور 
سراسری بیش از ۵۶۰ کیلومتر طول دارد که ۲۷۲ کیلومتر 
از آن در حوزه استحفاظی راه و شهرسازی خراسان شمالی 
قــرار دارد.این پروژه که حدود یک دهه عمر دارد همچنان 
نیمه تمام اســت؛ البته تنها 4۵ کیلومتر از احداث آن باقی 

مانــده اما تعلل بیش از حد دول گذشــته باعث گله مندی 
مردم استان شده اســت.اینک انتظار فوری مردم خراسان 
شمالی از دولت تکمیل این جاده است؛ جاده ای که در زبان 
مردم به جاده مرگ معروف شــده است.به هر بخش استان 
که نگاه کنیم تعدادی پروژه نیمه تمام مشاهده می کنیم. به 
عنوان نمونه مهدی آریان، سرپرست کتابخانه های عمومی 
خراســان شمالی بهمن ماه ۱4۰۰ در نشست خبری اظهار 
کرد: تکمیل ۱۱ کتابخانه نیمه تمام اســتان ۱۹۵ میلیارد 
ریال اعتبار نیاز دارد که پیشــرفت فیزیکی هفت پروژه آن 

۱۰ تا ۶۰ درصد است.
محمدرضا حســین نژاد، اســتاندار خراسان شمالی در این 
خصوص به خبرنگار مهر گفت: با تمامی دستگاه های اجرایی 
خراسان شمالی جلساتی برگزار شده تا اولویت ها برای سفر 
رئیس جمهور به اســتان احصا شــود.وی افزود: با توجه به 
شرایط بودجه ای کشور، سعی داریم از سفر رئیس جمهور 
بیشترین بهره برداری را داشــته باشیم.حسین نژاد گفت: 
بودجه سفر به تناســب پروژه های دارای اولویت تخصیص 
خواهد یافت.خراســان شــمالی که در عموم شاخص های 
اقتصادی در شــرایط نامطلوب قرار دارد چشم امید به سفر 
رئیس جمهور خواهد داشــت تا با این سفر بخشی از عقب 

ماندگی هایش جبران شود.

معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: تالاب بندر شــادگان و خوریات بندر 
ماهشهر به عنوان یکی از مهم ترین اکوسیستم های ساحلی 
دریایی در منطقه حساس و شکننده خلیج فارس و یکی از 
مهمترین نقاط صنعتی در سواحل کشور محسوب می شوند.
به گزارش ایســنا مجتبــی ذوالجودی در آخرین جلســه 
هماهنگی همایش ملی محیط زیســت دریایی و تالاب ها 
از برگزاری »پانزدهمین همایش ملی علوم و فنون دریایی« 
خبرداد و گفت: این همایش همزمان با روزجهانی اقیانوس 
در روزهــای )۱۷ و ۱۸ خرداد مــاه( از طریق انجمن علوم 
وفنون دریایی ایران با همراهی و مشارکت اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان خوزســتان در کنار تالاب شادگان و 
خوریات بندر ماهشــهر برگزار خواهد شــد .معاون محیط 

زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
در ادامــه اظهارکرد: تالاب بندر شــادگان و خوریات بندر 
ماهشهر به عنوان یکی از مهم ترین اکوسیستم های ساحلی 
دریایی در منطقه حساس و شکننده خلیج فارس و یکی از 
مهم ترین نقاط صنعتی در سواحل کشورمحسوب می شوند.
وی در ادامه اظهار کرد: نامگذاری روز جهانی محیط زیست 
به دنبال افزایش روند نابودی محیط زیســت و هر آنچه که 
در آن است، انجام شد تا در این روز توجه جهانیان را به این 

موضوع جلب کند.
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت 
محیط زیست در ادامه به تاریخچه روز جهانی محیط زیست 
اشــاره کرد و گفت: تاریخچه روز جهانی محیط زیست به 
سال ۱۹۷۲ برمی گردد. در آن سال برای اولین بار سازمان 

ملل متحد کنفرانسی را با موضوع انسان و محیط زیست در 
استکهلم سوئد برگزار کرد. همزمان با برپایی این کنفرانس 
مجمع عمومی سازمان ملل قطعنامه ای را تصویب کرد که 
منجر به تشکیلبرنامه عمران ملل متحد )UNDP( شد. و 
در کشور ایران ضمن گرامیداشت روز جهانی محیط زیست 
هفته ای به این نام تعیین شده است که هر ساله برنامه های 
متعددی در این ایام برگزار می شــود.وی درادامه گفت : در 
ســال ۱4۰۱، با توجه به تاکیدات علی ســلاجقه - معاون 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست - 
برنامه های متنوع و تاثیرگذاری در حوزه های مختلف تدارک 
دیده و برنامه ریزی شده است. یکی از برنامه هایی که در این 
هفته  توســط انجمن علوم وفنــون دریایی ایران ومعاونت 
دریایی و تالاب های ســازمان پیش بینی شــده، برگزاری 

همایش ملی محیط زیســت دریایی و تالابهای است که با 
مشارکت سایر سازمان های مرتبط و  با هدف فرهنگسازی 
و استفاده از تجربیات اندیشمندان و محققان محیط زیست 
کشور در حوزه محیط زیســت دریایی و تالاب ها به انجام 
خواهد رســید که امیدوار هســتیم با اجرای این همایش 
بتوانیم قدم های قاطع و بلندی در جهت حفاظت از محیط 

زیست دریایی برداریم.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ســازمان حفاظت محیط 
زیســت این همایــش در چهار محــور» فیزیــک دریا و 
هواشناســی دریایــی«، »اثــرات متقابل تغییــر اقلیم و 
اقیانوس ها«، »آلودگی های محیط زیست دریایی و حفاظت 
از زیســتگاه های  دریایی« و »حفاظت از تالاب ها و تامین 

حق آبه ها و پدیده گردو غبار« برگزار خواهد شد.

عزم جدی مسئولان برای اتمام بزرگراه ایلام به مهران

آیا محور ایلام به مهران تا پایان سال به بهره برداری می رسد؟

بلاتکلیفی سیمان سمنگان

وجود ۹۰۰ پروژه  نیمه تمام در خراسان شمالی

تالاب شادگان و خوریات ماهشهر از مهمترین اکوسیستم های دریایی خلیج فارس

آگهی دعوت مجمع عمومی فوق العاده شرکت آرتین کود آریاشرق )سهامی خاص(

 به شماره ثبت ۷۳۷۴۶ با شناسه ملی ۱۴۰۰۹۴۴۷۹۳۱

بدینوســیله از کلیه ســهامداران شــرکت و یا نمایندگان قانونی آنها دعوت می گردد تا در 
جلســه مجمع عمومی فوق العاده این شرکت که در ســاعت ۱۰صبح روز چهارشنبه مورخ 
۱4۰۱/۳/۲۵ در محل دفتر شــرکت واقع در مشــهد؛ بلوار سجادبهارستان ۲ پلاک ۱۱۰- 

واحد۱۹ تشکیل می گردد حضور بهم رسانند.
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